
1 
 

Isolatie-aanpak in Harlingen 

 
1. Aanleiding 
In december 2021 heeft de gemeenteraad de transitievisie warmte vastgesteld. Daarmee is 
vastgesteld dat de gemeente nog niet aan de slag gaat met het aardgasvrij maken van wijken of 
dorpen. De gemeente heeft gekozen voor een stapsgewijze aanpak, waarbij ze begint met het 
verminderen van de warmtevraag (besparen/isoleren).  
Met het intreden van de energiecrisis in 2022 en daarmee de energiearmoede is de noodzaak om te 
besparen en te isoleren sterk toegenomen. Door her Rijk zijn diverse middelen beschikbaar gesteld, 
waaronder een specifieke uitkering voor isolatie (SPUK Lokale Aanpak Isolatie). Deze uitkering heeft 
als specifieke doel om slechte woningen te isoleren. 
 
2. SPUK Lokale aanpak isolatie 
Als onderdeel van het Nationaal Isolatieprogramma is begin 2023 de SPUK Lokale aanpak Isolatie 
vastgesteld. Deze uitkering heeft als specifiek doel om slechte woningen te isoleren. Slechte 
woningen zijn woningen met label D, E, F of G of van vergelijkbare slechte kwaliteit.  
Per woning kan maximaal € 1.460 worden aangevraagd. Het bedrag dat besteed wordt aan 
energiebesparende isolatiemaatregelen en energiezuinige ventilatiemaatregelen, is niet meer dan € 
4.000 per woning. Er geldt geen maximum voor woningen van eigenaar-bewoners die in aanmerking 
komen voor een  
- energietoeslag 
- schuldhulpverlening 
- schuldsanering of die in een schuldsanering zitten 
 
Minimaal 80% van de slecht geïsoleerde woningen die geïsoleerd worden, moet een lagere WOZ-
waarde hebben dan de gemiddelde WOZ-waarde van koopwoningen in de gemeente. In het geval 
dat deze gemiddelde WOZ-waarde boven de NHG grens ligt, geldt de NHG-grens. RVO hanteert de 
gemiddelde WOZ-waarde van koopwoningen in 2022. 
Hiermee is door het rijk getracht om een doelgroep te definiëren waarbij de verwachting is dat het 
voor deze woningeigenaren vaak lastig is om zelf de stap naar isoleren te zetten. Het rijk werkt bij 
deze uitkering niet met eisen aan inkomen, maar probeert door in te zetten op de lagere WOZ-
waarde wel die doelgroep te helpen die over het algemeen zelf minder bestedingsruimte heeft. 
 
In Harlingen ligt de gemiddelde WOZ-waarde op € 255.000. 
Het gaat hier in totaal om 1172 woningen die in aanmerking komen. Daarvan hebben 384 woningen  
de status van rijks- of gemeentelijk monument, karakteristiek of beeldbepalend of liggend binnen 
beschermd stadsgezicht. 
Voor de jaren 2023 en 2024 kan in totaal €430.000 worden aangevraagd, voor een totaal van 300 
woningen. Dit betekent dat in die eerste jaren ongeveer 25% van de woningen die in aanmerking 
komen, aangepakt kan worden. 
De regeling loopt uiteindelijk tot 2030.  
 
3. Mogelijkheden om inwoners en ondernemers aan te zetten tot verduurzaming 
Vaak wordt direct gedacht aan geld als dé manier om mensen aan de slag te krijgen met 
verduurzaming. Uit eigen onderzoek, maar ook uit de  ervaringen in bijvoorbeeld de proeftuinen 
Aardgasvrije Wijken van het rijk en wetenschappelijk onderzoek, is duidelijk dat er meer schakels zijn 
om mensen in beweging te krijgen. Deze schakels zijn: 
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Als één of meerdere van deze schakels ontbreekt, gaat iemand niet tot verduurzaming over. Dit zijn 
tegelijkertijd dus ook de ‘knoppen’ (bewust maken, motiveren, kennis delen, mogelijk maken) waar 
de gemeente aan kan draaien om mensen wél op het punt te krijgen dat ze de stap naar 
verduurzaming maken. Wat iedere aandachtsgroep van de gemeente nodig heeft, dus: aan welke 
knoppen moet worden gedraaid, verschilt per groep. 
Voor zowel particuliere eigenaren van woningen (eigenaar-bewoners), als verhuurders (particulier en 
sociaal) als ondernemers als verenigingen is er veel informatie te vinden en zijn er verschillende 
subsidieregelingen beschikbaar. Uit de dagelijkse praktijk en ook uit onderzoek blijkt dat mensen die 
aan de slag willen door de bomen het bos niet meer zien. 
Daarnaast is er een grote groep mensen die niet uit zichzelf op zoek gaat naar informatie. Deze 
mensen zijn zich onvoldoende bewust van het belang van isolerende maatregelen. Dit belang is 
divers. Het kan gaan om besparing op energiegebruik en daarmee kosten, om verhoging van comfort, 
creëren van gezondere leefomgeving, bijdragen aan verlagen van de CO2-uitstoot, etc. Wat iemand 
er toe aanzet om aan de slag te gaan kan dus per persoon verschillen. 
 
4. Analyse 
Weusthuis en Partners heeft de huidige situatie in Harlingen onderzocht. Dit heeft ze gedaan aan de 
hand van gesprekken in- en extern en een data-analyse.  De resultaten staan in bijlage 1 
De resultaten van het onderzoek naar de situatie in Harlingen dienen als basis om te kijken wat er 
nodig lijkt om de isolatie-aanpak tot een succes te maken.  
In bijlage 2 staat de analyse van de nulsituatie. 
Er zijn vier doelgroepen die in Harlingen aandacht vragen.  
a. Woningeigenaren (in een slecht geïsoleerde woning) met onvoldoende middelen om zelf aan de 

slag te gaan. 
Dit zijn mensen die wel een huis bezitten, maar verder geen financiële middelen hebben om 
verduurzamende maatregelen te treffen. Deze groep kun je het beste ontzorgen door bij de hand 
mee te nemen in de wirwar van (financiële) mogelijkheden en tegelijkertijd eigen regie te blijven 
geven. Zij vallen binnen de SPUK-doelgroep.  

b. Monumenten-eigenaren 
Ontzorgen begint hier met advies op maat per woning en het wijzen van de weg naar de 
verschillende beschikbare financierings- en leenmogelijkheden. Degenen die financiële 
ondersteuning nodig hebben, vallen binnen de SPUK-doelgroep.  

c. Particuliere (ver)huurders 
Particuliere huurders zijn afhankelijk van hun verhuurders. Deze groep verhuurders heeft als 
eerste stap informatie nodig over de wet die hen gaat verplichten om slecht geïsoleerde 
woningen te verduurzamen en informatie over welke subsidies er zijn.  

d. Lokale zelfstandigen 
Ontzorgen begint bij goede voorlichting geven aan ondernemers zelf. Dit begint bij een goede 
informatievoorziening over de fiscale regelingen en subsidies voor verduurzaming. Later kunnen 
eventueel energieadviseur voor bedrijven ingezet worden.  
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5. Uitwerking isolatieaanpak Harlingen 
De doelgroep van de SPUK Lokale aanpak Isolatie is de groep eigenaren van woningen met een label 
D of slechter (of vergelijkbare kwaliteit) en een WOZ-waarde onder het gemiddelde van Harlingen. 
In de analyse van de aanpak van energiearmoede is geconstateerd dat daarin ook inwoners worden 
geholpen die een inkomen hebben net boven de 130% van het minimuminkomen. Een groep die 
vaak buiten allerlei regelingen valt.  
 
In Harlingen hebben veel panden een monumentale status of zijn beeldbepalend of onderdeel van 
het beschermd stadsgezicht. Binnen de isolatieaanpak gaat Harlingen vanaf het begin van de 
uitvoering ook deze groep woningen aanpakken. Dit maakt dat er ook voor monumentale panden 
meer voorbeelden komen hoe deze goed te isoleren – binnen de eisen die er door hun status aan 
gesteld worden. 
 
Met de SPUK kunnen in de eerste 2 jaar maximaal 300 woningen geïsoleerd worden, terwijl de 
opgave veel groter is. Met de isolatieaanpak focust Harlingen niet enkel op de groep van 300 
woningen waarvoor financiële ondersteuning mogelijk is. Ze zet een brede aanpak neer, waarmee in 
principe alle woningeigenaren worden bereikt. Deze aanpak heeft als focus om de inwoners aan te 
zetten tot het isoleren van hun woning. Er is een grote groep die dit in principe zelf kan. Soms met 
een steuntje in de rug in de vorm van extra kennis of het wijzen van de weg naar subsidie- en 
financieringsmogelijkheden. Met een brede aanpak zorg je dat deze groep aan de slag kan, waardoor 
effectief meer woningen worden geïsoleerd dan puur vanuit de SPUK mogelijk is. 
 
De aanpak is gebaseerd op de vier schakels uit paragraaf 3. In bijlage 3 staat dit nader uitgewerkt. 
Samenvattend is dit wat de gemeente gaat doen: 
1. Zorgen dat meer mensen bewust worden van wat isoleren oplevert (meer comfort, dus 
minder koude voeten, minder vocht, lagere energierekening, etc.). Ze gaat de boodschap op 
meerdere manieren verkondigen. De één vindt comfort belangrijker, de ander slaat aan op kosten, 
de derde op ‘de wereld beter maken’. Harlingen zet in op energiecampagnes 
2. Mensen raken zo gemotiveerd. Wat ook kan helpen, is dat mensen elkaar gaan motiveren. 
Bijvoorbeeld door succesverhalen te delen. Verhalen over hoe de energiecoach heeft geholpen, maar 
ook hoe grotere ingrepen nog meer opleveren. Ook binnen verenigingen zijn er succesverhalen – als 
we die binnen de vereniging én daarbuiten kunnen delen, wordt het bereik groter.  
Per buurt / wijk gaan we proberen een ambassadeur te vinden die zijn/ haar buren wil helpen. Een 
andere motivator is de isolatiecoach . Deze kunnen mensen laagdrempelig thuis uitnodigen om mee 
te denken over isolatie in hun woning. De coach kan mensen begeleiden in het hele traject van 
eerste interesse, via maatwerk advies naar bepalen waar te beginnen, offertes op te vragen en 
mensen te helpen bij het beoordelen van offertes.  
3. Zo ontstaat meer behoefte aan kennis. Mensen willen weten waar ze moeten beginnen. Elke 
woning is anders. Dit zeker gezien het grote aantal monumenten. De gemeente gaat 
energieadviseurs inzetten, die mensen gaan voorzien van een maatwerkadvies voor de aanpak van 
hun woning. Dit zijn ‘gewone’ adviseurs en adviseurs speciaal voor monumenten, die je kunt 
inschakelen via bijvoorbeeld het Duurzaam Bouwloket-loket en Monumentenzorg. Ook gaan we 
verbeterjewoning.nl promoten, voor mensen die daarmee uit de voeten kunnen.  
4. Mensen die aan de slag gaan, hebben middelen nodig om dat te doen. Een deel van de 
mensen heeft die middelen zelf. Via subsidies kunnen zij een deel van de investering terugkrijgen. 
Sommige mensen hebben hulp nodig bij het vinden én aanvragen van de subsidies. Dat kan de 
isolatiecoach doen. De coach mag geen financieel advies geven, maar wel de weg wijzen naar 
bijvoorbeeld het Warmtefonds.  
Mensen die niet zelf de middelen hebben, daarvoor zijn vanuit het Warmtefonds en (voor 
monumenten) het Nationaal Restauratiefonds leningen beschikbaar. Naast de mogelijkheid om de 
hypotheek te verruimen of het afsluiten van een reguliere lening.  
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Vanuit het Nationaal Isolatie Programma zijn middelen beschikbaar voor het isoleren van woningen 
met een energielabel D, E, F, G en een WOZ-waarde onder het gemiddelde van de gemeente 
(€255.000). Per woning mag gemiddeld €1.460 worden aangevraagd. Met deze middelen wil de 
gemeente per woning vouchers verstrekken voor de aanpak van de woning. Hierdoor is zowel doe-
het-zelf als inzet van een aannemer of installateur mogelijk.  
De isolatiecoach kan mensen doorverwijzen naar de vouchers. 
 
6. Regionale samenwerking 
Om de slagkracht regionaal en lokaal te vergroten, zoeken we zoveel mogelijk de samenwerking op 
met de provincie en andere Friese gemeenten om ervaring en kennis uit te wisselen. We proberen in 
ieder geval de aanpakken zo veel mogelijk op elkaar aan te laten sluiten.  
 
Voor de uitvoering van de regeling zoeken wij een externe partij, die een vouchersysteem kan 
implementeren. Deze voucher kan worden verzilverd bij een aangesloten bouwbedrijf, bij een overig 
bekend bedrijf, of bij een bouwmarkt voor doe-het-zelf maatregelen. Een groot voordeel van een 
vouchersysteem is dat bewoners het bedrag niet hoeven voor te financieren, omdat de voucher 
direct kan worden verrekend met het bedrijf of met de bouwmarkt. Dit is zeker voordelig bij de 
doelgroep. Daarnaast is de optie van doe-het-zelf een welkome toevoeging.  
Juist daarvoor is een externe partij wenselijk, die de contracten met bouwmarkten regelt en 
controleert of de bewoner de juiste maatregelen heeft getroffen. Aanvullend daarop beheert de 
externe partij ook de aanmeldingen van bewoners en voorzien zij in een backoffice, waar bewoners 
terecht kunnen voor vragen. Om die reden is een externe partij wenselijk en nodig voor de uitvoering 
van de regeling. 
De kosten voor de externe partij bedragen circa 10% van het totaalbudget. Voor de jaren 2023 en 
2024 komen we als gemeente daarmee nog niet uit op een Europese aanbesteding. Echter, de 
regeling loopt door tot in ieder geval 2030, waardoor de opdracht stapelt en na 2024 alsnog boven 
de grens voor Europese aanbesteding uitkomt. Dus ook als we de opdrachten van alle aangesloten 
Friese gemeenten niet optellen, zouden we als gemeente uiteindelijk alsnog uitkomen op Europese 
aanbesteding.  
Omdat alle gemeenten uiteindelijk uitkomen op een Europese aanbesteding, willen de gemeenten de 
aanbesteding gezamenlijk en in één keer te doen. Naast dat dit de gemeenten ontzorgt, is het 
voordeel van een gezamenlijke aanbesteding dat we allen gebruik maken van dezelfde externe partij, 
waardoor het aanbod voor Friese bewoners én voor bedrijven zoveel mogelijk gelijk is. Daarnaast 
voorkomt gezamenlijke aanbesteding dat iedere gemeente parallel aan elkaar hetzelfde proces moet 
doorlopen.  
De provincie heeft aangeboden om het aanbestedingsproces te trekken en namens de gemeenten 
als penvoerder op te treden. Om die reden verlenen we de provincie mandaat voor  de aanbesteding 
van deze opdracht.  
De gemeenten blijven via de Friese Energie Tafel aangehaakt. De gemeente zorgt ook zelf voor de 
communicatie naar haar burgers   
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Bijlage 1 
Resultaten onderzoek huidige situatie 
 

1. Gesprekken 

Harlingen is een gemeente waar relatief veel monumenten staan. Dit maakt de 
isolatieopgave nog groter dan in een gemiddelde Nederlandse gemeente. Om goed 
inzicht te krijgen in wat er nodig is voor een effectieve besteding van middelen en een 
effectieve isolatieaanpak, is gesproken met mensen van Duurzaamheid, Cultureel 
Erfgoed & Monumentenzorg, Ruimtelijke Ordening, Vergunningverlening, Toezicht & 
Handhaving, Wonen, Economische Zaken en Sociaal Domein. Ook is gesproken met 
Ondernemend Harlingen, de Hein Buisman Stichting, Leger des Heils en het 
Restauratiefonds. 
 
Uit de gesprekken is helder geworden dat ‘de Harlinger’ gemiddeld genomen niet 
makkelijk bij de gemeente aanklopt. De Harlinger instelling is meer om het zelf op te 
lossen. Er is wat wantrouwen richting de gemeente, zoals landelijk ook het wantrouwen 
tegen de regering groeit. Ook het sociaal domein heeft moeite om haar doelgroepen te 
bereiken. Mensen stappen niet snel op de gemeente af, zeker niet als er iets wordt 
georganiseerd specifiek voor een bepaalde doelgroep. De inschatting is dat dit (mede) 
veroorzaakt wordt door schaamte – men wil niet dat anderen weten dat men in die 
situatie zit. Iets wat we in veel gemeenten terug zien. 
 
In Harlingen is er weinig ‘initiatief van onderop’. In de stad zijn er geen 
energiecoöperaties, net zo min als in Midlum. In Wijnaldum is het Dorpsbelang vrij actief 
en is er vanuit Dorpsbelang ook een energiegroep ontstaan. Deze krijgt lastig voet aan 
de grond voor projecten met een gezamenlijk actie. 
 
Harlingen hoort tot de grote monumentengemeenten. Er wordt vaak verondersteld dat er 
in monumenten alleen rijke mensen wonen. Dat is zeker in Harlingen niet het geval. Er 
zijn onder monumenteigenaren mensen die het monument al heel lang in eigendom 
hebben. Als hun inkomen terugloopt door pensioen of andere gebeurtenissen, dan 
kunnen zij vaak nog net in het huis blijven wonen. Het huis onderhouden wordt dan al 
een opgave, laat staan verduurzamen. Monumenten in slechte staat worden, zeker met 
de lage rentes van de afgelopen jaren, vaker gekocht door jongere mensen die deze 
uitdaging graag aan gaan. Om dan ook de stap naar isolatie te zetten is een hele puzzel, 
zowel qua wat er kan en mag, als qua financiering. Het reguliere onderhoud is al hoger. 
Een complete verbouwing meefinancieren is voor deze wat jongere doelgroep vaak niet 
mogelijk. Verbouwen moet stapsgewijs. Tot slot heeft Harlingen ook relatief veel kleinere 
monumenten. Deze zijn qua aanschaf toegankelijker voor mensen met kleinere 
inkomens. Onderhoud en verduurzaming zijn voor hen wel een grotere uitdaging. Naast 
rijks- en gemeentelijke monumenten heeft Harlingen ook een beschermd stadsgezicht en 
zijn er panden aangewezen als karakteristiek of beeldbepalend. Ook voor deze panden 
gelden er aanvullende eisen aan wat er kan en mag qua verduurzaming. In alle gevallen 
geldt dat het externe aanzicht van een pand niet aangetast mag worden. Ook voor de 
binnenkant en het interieur van de panden gelden er eisen en voorwaarden, zeker bij 
monumenten. 
 
Uit gesprekken leren we dat de lokale zelfstandigen vooral in de binnenstad van 
Harlingen zitten. De bedrijven op de bedrijventerreinen en in de Industriehaven horen 
wat EZ betreft niet tot deze groep. In de binnenstad heeft een deel van de zelfstandigen 
een bedrijfspand dat zij huren. Ook is een deel van de bedrijfspanden gevestigd in 
monumenten. Zelfstandigen die huren in een monumentaal pand hebben het dubbel 
lastig: als huurder kunnen zij zelf aan het pand bijna niets doen én de opgave om een 
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monumentaal pand aan te pakken is veel groter. Dit maakt dat ook de verhuurders van 
die panden vaak niet makkelijk overgaan tot investeringen. We zien door heel Nederland 
dat particuliere verhuurders, zowel van woningen als van bedrijfspanden, nauwelijks uit 
zichzelf overgaan tot verduurzaming van panden. Met wet- en regelgeving grijpt de 
overheid hier langzaamaan op in.  

2. Data-analyse 

Hoeveel woningen staan er in Harlingen? Welke daarvan zijn van slechte energetische 
kwaliteit? Welk aandeel van de (slechte) woningen is monumentaal of heeft een andere 
status? 
 
    
Aantal panden in Harlingen 7496   
Aantal panden met enkel 
woonfunctie 

6292 84%  

Andere functie i.c.m. wonen 323   
    
Aantal panden met status 1722 22%  
    

 
Een slechte energetische kwaliteit van de woning kan worden bepaald aan de hand van 
het energielabel. Dat is echter voor meer dan de helft van het aantal panden (52%) niet 
beschikbaar. Het bouwjaar wordt ook vaak gehanteerd als indicatie van energetische 
kwaliteit. Tot 1975 werden er geen eisen gesteld aan de bouw van woningen. Tot 1991 
waren de eisen vrij laag. Vanaf 1991 is de energieprestatiecoëfficient geïntroduceerd in 
het Bouwbesluit, waarmee eisen werden gesteld aan de energieprestatie van panden. 
Isolatie is essentieel om die te kunnen halen. Sinds 2000 zijn de woningen gemiddeld 
goed geïsoleerd gebouwd. En sinds 2018 geldt dat woningen aardgasvrij en zelfs bijna 
energieneutraal (BENG, sinds 2021) moeten zijn. in onderstaande tabel zijn de panden in 
Harlingen uitgesplitst naar status en bouwjaar. 
 

Status x bouwjaar 
% van rijtotaal 

Voor 
1945 

1945-
1974 

1975-
1991 

1992-
1999 

2000-
2018 

2019-
nu 

Totaal 

Geen status 602 
10,43% 

2084 
36,09% 

1366 
23,66% 

482 
8,35% 

867 
15,02% 

373 
6,46% 

5774 

Beeldbepalend 274 
92,57% 

4 
1,35% 

10 
3,38% 

2 
0,68% 

6 
2,03% 

0 296 

Stadsgezicht 405 
53,71% 

90 
11,94% 

156 
20,69% 

9 
1,19% 

89 
11,8% 

5 
0,66% 

754 

Gemeentelijk monument 130 
61,32% 

80 
37,74% 

0 0 1 
0,47% 

1 
0,47% 

212 

Rijksmonument 441 
95,87% 

2 
0,43% 

6 
1,3% 

4 
0,87% 

7 
1,52% 

0 460 

Totaal 1852 
24,71% 

2260 
30,15% 

1538 
20,52% 

497 
6,63% 

970 
12,94% 

379 
5,06% 

7496 

 
Van het totale bestand is zo’n 55% van voor 1975 en dus van slechtere energetische 
kwaliteit. Natuurlijk zegt het bouwjaar niet alles, omdat veel woningen in de tussentijd 
verbeterd zijn. Enkel uit energielabels, veelal alleen aangevraagd bij verkoop van een 
pand, is informatie beschikbaar over woningen uit slechte bouwjaren die aangepakt zijn. 
Er is geen overzicht beschikbaar van andere verbeteringen aan panden. 
 

bouwjaar x 
label 

A(++++) B C D E F G Onbekend
* 

Totaal 
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% van 
rijtotaal 
Voor 1945 158 

9% 
12 
1% 

67 
4% 

76 
4% 

67 
4% 

87 
5% 

147 
8% 

1238 
67% 

1852 

1945-1974 864 
38 % 

98 
5% 

210 
9% 

113 
5% 

49 
2% 

19 
1% 

15 
1% 

892 
39% 

2260 

1975-1991 244 
16 % 

190 
12% 

322 
21% 

44 
3% 

0 0 0 738 
48%    

1538 

1992-1999 75 
15 % 

84 
17% 

18 
4% 

0 0 1 
0,2% 

2 
0,4% 

317 
64% 

497 

2000-2018 388 
40 % 

50 
5% 

1 
0,1
% 

0 0 0 0 531 
55% 

970 

2019-nu 212 
56 % 

0 0 0 0 0 0 167 
44% 

379 

Totaal 1941 
26% 

434 
6% 

618 
8% 

233 
3% 

116 
2% 

107 
1% 

167 
2% 

3879 
52% 

7496 

*Gezien de bekende energielabels per jaarvak, valt het te verwachten dat de ‘verborgen slechte labels’ vooral te vinden zijn 
bij oudere paden (voor 1945 en 1945-1975). Toch is te zien dat ook eind 20e eeuw nog enkele huizen gebouwd zijn met een 
laag label (ervan uitgaande dat de data over energielabels en bouwjaren correct is). 
 
We zien dat 13% van de panden van voor 1945 en 52% van de panden tot 1975 een 
energielabel heeft dat hoger is dan verwacht aan het bouwjaar (label A, B of C). Dit valt 
grotendeels te verklaren door de grootschalige verduurzaming van de woningen van De 
Bouwvereniging (naar gemiddeld label B). Juist deze woningen hebben daarbij ook een 
energielabel gekregen. Dit zijn vooral de panden van na de oorlog, tot 1975. De tabel 
hieronder laat nog zien wat er bekend is aan labels bij panden met een status. 
 

Status x label 
% van rijtotaal 

A(++
++) 

B C D E F G Onb
eken
d 

Tota
al 

Geen status 1777 
31% 

365 
6% 

512 
9% 

162 
23% 

63 
1% 

41 
1% 

67 
1 % 

2786 
48 % 

5774 

Beeldbepalend 15 
5% 

8 
3% 

21 
7% 

22 
7% 

14 
5% 

23 
8% 

32 
11% 

161 
54% 

296 

Stadsgezicht 100 
13% 

47 
6% 

71 
9% 

24 
3% 

22 
3% 

29 
4% 

31 
4% 

430 
57% 

754 

Gemeentelijk 48 
23% 

12 
6% 

7 
3% 

16 
8% 

9 
4% 

5 
2% 

7 
3% 

108 
51% 

212 

Rijksmonumen
t 

1 
0,2% 

2 
0,4% 

7 
2% 

9 
2% 

8 
2% 

9 
2% 

30 
6% 

394 
86% 

460 

Totaal 1941 
26% 

434 
6% 

618 
8% 

233 
3% 

116 
2% 

107 
1% 

167 
2% 

3879 
52% 

7496 

 
Door TNO zijn gegevens over de energetische kwaliteit van woningen gekoppeld aan 
gegevens over inkomen en de energierekening. Zo is inzicht gegeven in de wijken en 
buurten waar de isolatieopgave groot is. 
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Top 10 buurten met verwachte energiearmoede in Harlingen 
 
De enige buurten in Harlingen die niet in deze tabel staan, zijn ‘Verspreide huizen 
Midlum’ en ‘Industriehaven en omgeving’. In deze buurten is de verwachte 
energiearmoede 0 – 2%. In de industriehaven wonen weinig mensen, wat maakt dat ook 
om privacy redenen hier geen specifieke data over beschikbaar is. 
 
De opgave is in deze buurten groot, omdat door de lagere inkomens en het hoge aandeel 
van energie in de energierekening, er weinig middelen beschikbaar zijn om te investeren 
in verduurzaming van de woning. Daarbij hebben we uit de gesprekken ook geleerd dat 
mensen die net of net niet kunnen rondkomen, zich geheel niet bewust zijn van wat 
verduurzaming van de woning voor hen kan betekenen. Zij hebben heel andere zaken 
aan hun hoofd en hebben geen (denk)ruimte om met verduurzaming aan de slag te 
gaan. Belangrijk om te benoemen, is dat deze groep niet alleen bestaat uit mensen die 
energietoeslag ontvangen (130% minimuminkomen), maar ook de groep daar net boven. 
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Bijlage 2 
Analyse nulsituatie 
 

Aandachtsgroepen 

1. Woningeigenaren (in een slecht geïsoleerde woning) met onvoldoende middelen 
om zelf aan de slag te gaan. 
Dit zijn mensen die wel een huis bezitten, maar verder geen financiële middelen hebben 
om verduurzamende maatregelen te treffen. Er is geen zicht op de exacte omvang van 
deze groep. Wel is met de cijfers over de energiearmoede deels inzichtelijk waar deze 
groep vooral woont.  
 
Uit de gesprekken blijkt dat deze woningeigenaren terughoudend zijn in het contact 
leggen met de gemeente. Zij kloppen niet snel aan en zijn waarschijnlijk ook nauwelijks 
bezig met verduurzamen als thema. Als de gemeente deze groep wil helpen, dan vraagt 
men zich af of het aanbieden van bijvoorbeeld een lening de manier is om de groep te 
helpen. “Je wilt niet dat mensen zich voor zoiets in de schulden steken”. Een manier om 
mensen financieel te ondersteunen, zonder dat dit tot extra schulden leidt, is het 
aanbieden van subsidies of vouchers. Deze dienen laagdrempelig te zijn in aanvraag en 
heel toegankelijk en makkelijk vindbaar voor deze aandachtsgroep. De bijdrage vanuit de 
SpUK LAI kan in de vorm van een voucher of subsidie verstrekt worden.  
 
2. Monumenten-eigenaren 
In Harlingen staan 1772 panden met een ‘status’, bijna een kwart (23%) van alle panden 
in Harlingen. Dit zijn panden met een bepaalde historische waarde. Hierin wordt een 
onderscheid gemaakt tussen: 
a. Rijksmonumenten 
b. Gemeentelijke monumenten 
c. Beeldbepalende panden 
d. Panden binnen beschermd stadsgezicht 
 
Voor deze panden gelden speciale regels omtrent verbouwen en renoveren, die per 
‘categorie’ verschillen. Ook verschillen de financieringsmogelijkheden per groep. 
Tegelijkertijd is de uitdaging op het gebied van verduurzaming waarschijnlijk groot: voor 
zover bekend hebben veel van de panden een slecht energielabel. In combinatie met de 
geldende regels is de uitdaging voor deze groep complex. 
 
Er is ons verteld dat deze groep zeer divers is, zowel in leeftijd als inkomen/vermogen. 
Een deel van de eigenaren zal zelf al veel hebben gedaan om het huis op te knappen. 
Ook zal er een groep zijn die onvoldoende middelen heeft om zelf aan de slag te gaan. Er 
is geen zicht op hoe groot die groep is. 
 
Deze groep is veel aan bod gekomen tijdens de gesprekken met medewerkers. Zo is ons 
verteld dat het eigenlijk geen zin heeft om bijvoorbeeld een folder op te stellen met 
daarin manieren waarop panden wel zouden kunnen worden verduurzaamd; simpelweg 
omdat dit per woning te sterk verschilt. Wel is het mogelijk om op zoek te gaan naar 
groepen monumenten die zoveel mogelijk gelijkenis hebben en voor die panden 
bijvoorbeeld een monumenten-verduurzaming-maatwerkadvies laten laten opstellen. 
Voor zo’n groep kan dit specfieke advies wel degelijk een meerwaarde hebben en voor 
meerdere woningen aanknopingspunten geven.  
 
Tijdens een inspraakavond voor het programma Duurzaam harlingen hebben bewoners 
aangegeven vooral informatie van de gemeente nodig te hebben, “dan kunnen ze zelf wel 
aan de slag”. De vraag blijft natuurlijk of dit voor iedereen geldt.  
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3. Particuliere huurders 
Dit zijn mensen die hun huis huren van een particuliere verhuurder. Vaak zijn dit panden 
in het midden en hoge segment. Er is geen zicht op de grootte van deze groep, maar er 
is ons verteld dat veel particuliere huur in bovenwoningen van monumentale panden zit. 
Gezien de hoeveelheid monumentale panden kan worden verwacht dat hier een uitdaging 
omtrent energiearmoede en isolatie ligt. De zeggenschap voor verduurzamende 
maatregelen ligt bij de verhuurder, dus de huurders hebben maar beperkte 
mogelijkheden om zelf stappen te nemen. Door het feit dat particuliere verhuurders over 
het algemeen niet zelf direct voordeel halen uit het verduurzamen van een woning, 
ontbreekt hier een belangrijke motivatie om aan de slag te gaan. 
 
De gemeente en de centrale overheid zijn de partijen die particuliere verhuurders ertoe 
aan kunnen zetten om hun panden aan te gaan pakken. De gemeente kan dit vooral 
doen via persoonlijk contact waarin wordt verwezen naar de steeds strenger wordende 
wet- en regelgeving en tegelijkertijd een beroep wordt gedaan op het moreel kompas 
(“Goed verhuurderschap”). De centrale overheid scherpt de wet- en regelgeving steeds 
meer aan. Vorig jaar is een wet aangenomen waarin is vastgelegd dat per 2030 
woningen met energielabel E, F of G niet meer mogen worden verhuurd. Dus het is een 
investering voor de toekomst om nu wel aan de slag te gaan! 
 
4. Lokale zelfstandigen 
Dit zijn ondernemers, ZZP’ers en MKB, in de gemeente Harlingen. De aandachtsgroep 
wat betreft isoleren bestaat vooral uit de ondernemers   
in deze drie (overlappende) categorieën: 
a. In een huurpand 
b. In een monumentaal pand 
c. Waarvan het productieproces veel energie vergt 
 
Ondernemers met een eigen pand, niet-monumentaal, kunnen qua aanpak op dezelfde 
manier worden benaderd als de groep inwoners met niet-monumentale woningen.  
 
De groep die wel tot de aandachtsgroep behoort is waar het de huurders betreft 
afhankelijk van de vastgoedeigenaren waar zij van huren. Voor die groep is de rol van de 
gemeente vergelijkbaar met die voor huurders in de particuliere sector: het aanspreken 
van de vastgoedeigenaren op hun rechten, plichten en moreel kompas (“goed 
verhuurderschap”). 
 
Waar het gaat om het ondersteunen van deze groep is meegegeven dat er veel lokale 
zelfstandigen zijn die ‘lening op lening stapelen’. Zeker na corona hebben veel meer 
ondernemers leningen, waarbij het ze nog lang niet altijd lukt deze af te lossen. Er moet 
dus goed over na worden gedacht hoe deze ondernemers kunnen worden geholpen.  
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Bijlage 3 
De vier schakels 
 
 
 

 
 
1. Bewust maken 
Bewustzijn is iets wat de rijksoverheid probeert te creëren met haar landelijke 
campagnes. Harlingen heeft een eigen bespaarcampagne, waaruit dit jaar de 
energiebespaardag en de tentoonstelling “monumenten verduurzamen, er kan meer dan 
u denkt” georganiseerd zijn. Uit de gesprekken intern bij de gemeente, maar ook met 
ondernemers en stichtingen, blijkt dat een meer actieve benadering nodig is om mensen 
daadwerkelijk zo ver te krijgen om zich te gaan oriënteren op wat er in hun situatie kan. 
Een campagne is een passief middel. De energiecoaches zijn meer actief, gaan meer naar 
buiten naar waar de mensen zijn, en verhogen zo het aantal geplande bezoeken. Binnen 
de gemeente Harlingen is een meer actieve, naar buiten gerichte vorm effectiever. Het is 
aan te bevelen de energiecoaches hier nog meer op te vergen en specifiek voor de 
isoleeropgave ook actieve isolatiecoaches aan te haken (inhuur of in dienst). 
 

 
 
  
2. Motiveren 
Er is niet één argument waarmee iedereen aangezet wordt om te gaan isoleren. Uit 
onderzoek, maar ook de dagelijkse praktijk, weten we dat de één gemotiveerd raakt met 
een argument als geldbesparing, maar dat voor een ander juist verhoging van comfort of 
het creëren van een gezondere leefomgeving de juiste motivatie is. Het is zaak om in de 
bespaarcampagne, maar ook in het persoonlijke contact, de verschillende argumenten 
een plek te geven. Dit werkt het beste door verschillende uitingen te maken, die per 
doelgroep verschillend zijn in bewoording maar ook vormgeving. 
 
In een actieve, persoonsgerichte benadering, is het nodig dat degenen die naar buiten 
toe werkzaam zijn namens de gemeente, ook het belang van gediversifieerde uitingen 
zien en toepassen. Dit vraagt om het aanstellen van mensen die deze sensitiviteit hebben 
en het verzorgen van trainingen waarin dit belang wordt benadrukt. 
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De gemeente heeft reeds energiecoaches in dienst. Deze hebben een specifieke taak, 
gericht op het toepassen van kleine energiebesparende maatregelen bij huishoudens met 
lage inkomens. Zij zijn aan het omschakelen naar een meer actieve, naar buiten gerichte 
aanpak van het werven van huishoudens. Een isolatieaanpak vraagt om meer dan alleen 
kleine energiebesparende maatregelen. De energiecoaches hebben nog vele huishoudens 
te gaan voor die opgave. Het is daarom aan te bevelen om specifiek voor de 
isolatieopgave te gaan werken met isolatiecoaches, die als taak hebben om actief naar 
mensen toe te gaan. 
 

 
 
  
3. Kennis delen 
Er is op veel plekken kennis aanwezig. Als iemand op zoek gaat naar informatie, dan 
vindt men veel verschillende pagina’s, met onafhankelijke kennis (zoals Milieucentraal of 
Vereniging Eigen Huis), maar ook meningen en commerciële uitingen. Voor veel mensen 
is het moeilijk om hier wijs uit te worden. 
 
Voor iedere woning verschilt de uitgangssituatie. Wat voor de één de beste oplossing is, 
is dat niet altijd voor de ander. Maatwerk is nodig. Het is lastig om algemene informatie 
uit de verschillende bronnen te vertalen naar de eigen situatie. 
  
De gemeente heeft met het Duurzaam Bouwenloket een partij aangehaakt die 
onafhankelijke kennis deelt en mensen vooruit kan helpen. Zij kan echter maar tot op 
zekere hoogte maatwerk bieden. 
 
Via de bespaarcampagne kan de gemeente mensen verwijzen naar onafhankelijke 
bronnen van informatie, zowel bij het loket als online. Er zijn ook verschillende 
onafhankelijke, deskundige websites, waarop een advies op maat voor de eigen woning 
te verkrijgen is. Voor een deel van de inwoners is dit een goed startpunt. 
 
Een groep inwoners dient meer bij de hand te worden genomen. De isolatiecoach kan 
mensen ook op dit punt ondersteunen, door met de inwoner mee te kijken naar deze 
adviezen.  
Door daarnaast als gemeente samen te gaan werken met energieadviseurs (inhuur) die 
tegen gereduceerd tarief maatwerkadviezen geven, zorg je dat inwoners kwalitatief goed 
advies krijgen. De inwoner zelf, de energieadviseur (hier kun je afspraken over maken) 
of een isolatiecoach kan deze adviezen omzetten in een begrijpelijk stappenplan per 
woning. Zo heeft een inwoner voldoende inzicht in wat er moet gebeuren. 
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4. Mogelijk maken 
Het volledig verduurzamen van de woning vraagt een behoorlijke investering. Sommige 
mensen hebben die middelen op hun rekening staan, maar de meeste mensen hebben 
aanvullende middelen nodig. 
Er zijn zowel subsidies als (hypothecaire) leningen beschikbaar om in te zetten bij 
verduurzaming.  
 
Uit gesprekken, eigen ervaring en landelijke onderzoeken (zie o.a. 
https://nos.nl/artikel/2476262-eigen-huis-subsidieaanvraag-voor-groen-huis-
rompslomp) blijkt dat het aanvragen van ISDE subsidie voor een gemiddelde 
huiseigenaar onbegrijpelijk, ontoegankelijk en tijdrovend is. 1 op de 3 huiseigenaren 
haken af. Huiseigenaren die het wel aanvragen, ontvangen meestal minder subsidie dan 
verwacht. 
 
Er zijn veel verschillende mogelijkheden voor (hypothecaire) leningen. Variërend van een 
bouwdepot voor energiebesparende maatregelen bij het aangaan van een nieuwe 
hypotheek, als het verhogen van de hypotheek voor energiebesparing tot het afsluiten 
van een lening. Voor een lening is er breed aanbod, variërend van ‘gewone’ leningen tot 
speciaal voor energiebesparing geïntroduceerde leningen. 
 
Naast het financieel mogelijk maken van verduurzaming, is het ook belangrijk om na te 
gaan of de gemeente in de eigen regelgeving aanpassingen kan doen om het 
verduurzamen mogelijk en makkelijker te maken. Zo zijn de regels voor het 
verduurzamen van monumenten deels bepaald door de gemeente. De afgelopen jaren is 
er in het welstandsbeleid al meer ruimte gegeven voor bijvoorbeeld zonnepanelen. Ook 
kan er in het geval van vergunningsplichtige aanpakken nagegaan worden of de 
gemeente hier zowel procedureel in kan versnellen en mensen goed op weg kan helpen 
(zoals reeds ingezet met de spreekuren), als ook wat betreft de hoogte van leges.  
 
Vanuit de overheid is het Warmtefonds ingericht om leningen aan te bieden met dit doel. 
Daarnaast heeft ook SVn verschillende leningen geïntroduceerd die door gemeenten 
aangeboden kunnen worden. 
 
Het is aan te bevelen om de bestaande regelingen goed onder de aandacht te brengen bij 
de inwoners. De isolatiecoaches kunnen daar een rol in spelen. Zij kunnen ook gaan 
helpen bij het vergelijken van regelingen voor een persoonlijke situatie. Voor een 
compleet aanbod ontzorgen isolatiecoaches ook bij aanvraag subsidies. 
 
Daarnaast is het zaak de financieel adviseurs die in de gemeente kantoor hebben te 
bevragen op hun kennis van en ervaring met deze regelingen. Ook zij dienen 
gestimuleerd te worden om dit in hun advisering aan inwoners mee te nemen. Makelaars 
zijn nog een groep die bekend dienen te zijn met de mogelijkheden om bij de financiering 
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van een woning ook verduurzaming (mee) te financieren of daartoe het Warmtefonds te 
benutten. 
 
Voor ondernemers zijn ook vele (fiscale) regelingen beschikbaar. Het is de vraag of 
ondernemers deze goed kunnen vinden. Het is aan te bevelen om actief ondernemers te 
gaan informeren. Zowel via de eigen bedrijvencontactfunctionaris, door hem bij te praten 
en een heldere flyer te maken die hij mee kan nemen, als door naar de ondernemers toe 
te gaan op momenten dat zij elkaar ontmoeten. De gemeente moet er voor waken niet 
de indruk te wekken alle kennis in huis te hebben, maar juist de ondernemers te 
adviseren om bij hun eigen financieel adviseurs het gesprek hierover te starten. 
Daarnaast loopt momenteel het project ‘verduurzamen bedrijventerreinen’. Het is zaak 
daarop aan te haken en vanuit de resultaten van dit project ook de overige ondernemers 
te inspireren en stimuleren. Een mogelijk vervolg op dit project kan het aanstellen van 
een bedrijfsenergiecoach (voorbeeld Leeuwarden) of een vervolgproject op andere 
plekken zijn. 
 
Vanuit de bespaarcampagne is het aan te bevelen om ook verenigingen en sportclubs 
actief te gaan benaderen met de nu bekende regelingen. Daarmee hebben zij in ieder 
geval (meer) overzicht van de mogelijkheden. Daarnaast is aan te bevelen om bij 
toename van het aantal vragen vanuit deze doelgroep een energieadviseur aan te haken 
specifiek voor deze doelgroep. Eventueel i.c.m. isolatiecoach. 
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